

WFSW ROADMAP – Adopted GA23 – Marrakech 2022

Proposal from the four workshops

1. *Research conditions*: organization of a videoconference in October 2022 to continue the discussions initiated in the workshop held on May 11 in Marrakech, in order to define lines of work and initiate initiatives during the new mandate of the WFSW. Organize the sharing of experiences from each member country. Integrate young researchers,
2. *Energy, Climate, Environment*: continue the work carried out and extend it to the SDGs, river waters, access to drinking water and the oceans (in particular the exploitation of the seabed), in connection with UNESCO,
3. *Research Fund for Africa*: the campaign for a fund dedicated to research in Africa will be based on an African axis and an international axis. The African axis will help to develop and organize the affiliates of the federation of the African continent, and will be directed towards governments and regional and sub-regional intergovernmental structures. The international axis will be oriented in particular towards UNESCO, towards NGOs and international trade union structures.
4. *Disarmament / peace*:
 - a. Preparation of the Marrakech call (launch and dissemination),
 - b. Statement on weapons of mass destruction and new forms of warfare. The objective is to produce documents that can be used by a variety of audiences,
 - c. Drafting of a document on the role and reform of the United Nations and other international institutions (World Bank, International Criminal Court, etc.).

The members of the Executive Council, as well as the resources of the member organizations, will be solicited to contribute to these different lines of work.

Organization proposals

5. Establishment of a *group on communication* which will stimulate reflection on and implementation of:
 - a. The development of internal communication, in particular between the members of the executive board and the promotion of more efficient forms of work,
 - b. The strengthening of external communication, in order to ensure better visibility of the WFSW and a wider dissemination of its work.
 - c. Feeding the website and putting texts online, aimed at scientists, decision-makers and a varied public. The documents must be based on scientific references,
 - d. Be more open to social networks,
6. Establishment of a *logistics group*: material organization of work sessions, congresses, etc.
7. Expand the *UNESCO group*. Participate in particular in monitoring the implementation of the two recent UNESCO recommendations on open science and the ethics of artificial intelligence,
8. Get closer to NGOs, international trade union federations and scientific organizations working in the fields of the environment, peace, education, etc.: joint campaigns, ongoing dialogue, mutual transmission of knowledge and skills,
9. Work with inter-governmental structures, in particular the African Union,
10. Continue and intensify contacts, aimed at expanding the WFSW,
11. Call for researchers and politicians to anticipate and deal with the occurrence of new pandemics and the related economic crises.

FEUILLE DE ROUTE FMTS – Adopté AG23 – Marrakech 2022

Propositions issues des quatre ateliers

1. *Conditions de la recherche* : organisation d'une visioconférence en octobre 2022 pour poursuivre les échanges engagés dans l'atelier qui s'est tenu le 11 mai à Marrakech, afin de définir des axes de travail et engager des initiatives pendant le nouveau mandat de la FMTS. Organiser le partage d'expériences issues de chaque pays membre. Intégrer les jeunes chercheurs,
2. *Energie, Climat, Environnement* : poursuivre le travail effectué et l'élargir aux ODD, aux eaux fluviales, à l'accès à l'eau potable et aux océans (en particulier l'exploitation des fonds marins), en lien avec l'UNESCO,
3. *Recherche Fond pour l'Afrique* : la campagne pour un fonds dédié à la recherche en Afrique se déclinera selon un axe africain et un axe international. L'axe africain contribuera à développer et organiser les affiliés de la fédération du continent africain, et sera orienté vers les gouvernements et les structures intergouvernementales régionale et sous-régionales. L'axe international sera orienté notamment vers l'UNESCO, vers les ONG et les structures syndicales internationales.
4. *Désarmement / paix* :
 - a. Préparation de l'appel de Marrakech (lancement et diffusion),
 - b. Prise de position sur les armes de destruction massive et les nouvelles formes de guerre. L'objectif est d'aboutir à la rédaction de documents utilisables par des publics variés,
 - c. Elaboration d'un document sur le rôle et la réforme de l'organisation des Nations Unies et d'autres institutions internationales (banque mondiale, tribunal pénal international,...).

Les membres du CE, ainsi que les ressources des organisations membres, seront sollicités pour contribuer à ces différents axes de travail.

Propositions d'organisation

5. Mise en place d'un *groupe sur la communication* qui impulsera une réflexion sur et une mise en œuvre de :
 - a. Le développement de la communication interne, notamment entre les membres du conseil exécutif et promotion de formes de travail plus efficaces,
 - b. Le renforcement de la communication externe, afin d'assurer une meilleure visibilité de la FMTS et une diffusion plus large de ses travaux.
 - c. L'alimentation du site web et la mise en ligne des textes, en direction des scientifiques, des décideurs et d'un public varié. Les documents doivent s'appuyer sur des références scientifiques,
 - d. S'ouvrir davantage aux réseaux sociaux,
6. Mise en place d'un *groupe logistique* : organisation matérielle des sessions de travail, congrès, ...
7. Élargir le *groupe UNESCO*. Participer notamment au suivi de la mise en application des deux recommandations récentes de l'UNESCO sur la science ouverte et l'éthique de l'intelligence artificielle,
8. Se rapprocher des ONG, fédérations syndicales internationales et organisations scientifiques travaillant dans les domaines de l'environnement, de la paix, de l'éducation, etc : campagnes communes, dialogue suivi, transmission mutuelle de connaissances et compétences,
9. Œuvrer auprès de structures inter-gouvernementales, notamment l'Union africaine,
10. Poursuivre et intensifier les prises de contacts, visant à l'élargissement de la FMTS,
11. Appel aux chercheurs et politiques pour anticiper et faire face à la survenue de nouvelles pandémies et les crises économiques corrélées.